
ACTA ASSAMBLEA EXTRAORDINÀRIA 9.11.23 AFA 
ESCOLA PAU CASALS VACARISSES

Persones assistents: 

JUNTA AFA : Anna Rodríguez, Núria Pérez, Àlex Rullan, Neus Albiac, Mariona 
Canongia

FAMÍLIES:  68 persones

Hora inici 19h

Hora finalització 20.45h

Lloc:  Sala SUM Escola pau Casals Vacarisses

ORDRE DEL DIA:

1. ACTUACIONS DE L’ESCOLA DAVANT DE CONDUCTES 
SEXUALS INADEQUADES ENTRE INFANTS. 

• Presentació de les membres de la junta de l’Associació de Famílies d’Alumnat 
(AFA) de l’Escola Pau Casals d Vacrisses i s’informa de la filosofia de treball de 
l’actual junta: participatives, obertes i accessibles tant per l’equip directiu (ED) i 
com, evidentment per les famílies.   A part de la junta, l’AFA està integrada per 
una trentena de persones que treballem activament i de manera 
desinteressada, aportant il·lusió, compromís i ganes de construir plegades una 
escola millor per als nostres fills i filles. 

• Es contextualitza l’objectiu  de la reunió:  a mitjans de setembre d’aquest curs 
2023, una família de l’escola ens informa a la junta de l’AFA i als representants 
de les famílies del Consell Escolar, d’una situació greu relacionades amb 
l’actitud passiva de l’ED davant la detecció de conductes sexuals inadequades 
entre infants dins de l’escola.  En aquest punt, es fa  èmfasi especial per 
incidir que l’objectiu de l’assemblea és posar de manifest la mala GESTIÓ de 
l’escola davant la situació detectada, i en cap cas de donar detalls de fets 
concrets, ni cursos, ni res que pugui donar informacions concretes, amb 
l’objectiu de preservar el benestar dels infants i les seves famílies. 

• Es fa un resum de la mala praxi de l’equip directiu davant de les conductes de 
risc que la família afectada alerta en tres moments: febrer del 2023, maig del 
2023 i setembre del 2023, és al setembre del 2023 quan la família decideix 
informar a inspecció educativa perquè l’equip directiu no respon.  La Junta de 
l’AFA, els representants del sector famílies del Consell Escolar i la regidora 
d’Educació de l’Ajuntament, són coneixedores de la situació l’1 d’octubre 
perquè la família afectada els convoca a una reunió .

• Es fa un resum del Consell Escolar celebrat el  3 d’octubre (el primer del curs 
2023-2024):  Des del sector famílies i junta de l’AFA, demanem explicacions a 
l’ED sobre:  quines accions havien pres l’ED en relació al cas, entre altres,  en 



aquest punt es fa palès que els representants del sector mestres, i el claustre 
en general, no n’eren coneixedors de la situació. Va ser un consell molt dur i 
molt complicat. Tant representants famílies com representants AFA, van 
mostrar preocupació, indignació i malestar.  L’equip directiu justifica la inacció 
degut a l’inici de curs complicat que van tenir:  falta de personal administratiu,  
manca de vetlladores, canvi d’empresa de menjador, canvi de docents (fins a 
nou mestres nous),  reunions d’inici de curs, problemes amb les famílies en 
relació als vals escolars,  etc. 
El sector famílies + representants AFA, considerem que tots aquests temes són 
importants, però no justifiquen la no activació del protocol de violències amb 
l’USAV (unitat de suport a l’alumnat en situacions de violència). Reiterem que el 
primer que s’havia d’haver fet era activar TOTS i CADASCUN dels 
mecanismes existents de detecció i protecció, i en cas de que la situació fos 
menys greu, desactivar-los. 

➢ Com a conseqüència sector famílies del Consell Escolar + 
representants AFA demanen formalment la dimissió de l’Equip 
Directiu, per NEGLIGÈNCIA, COM A MÀXIMS RESPONSABLES DE 
L’ESCOLA.  En aquest moment el Consell Escolar s’acaba i les 
famílies marxem.

• Es fa un resum del consell escolar extraordinari de l’11 d’ octubre: L’ED inicia el 
Consell Extraordinari fent un relat de totes les accions que han fet, i diuen que 
han activitat tots els protocols sota la supervisió de la inspecció: aquests 
protocols van ser activats entre el 4 i el 10 d’octubre. Recordem que l’inici de 
tot plegat va ser al gener del 2023.  Actuacions i protocols activats són :

− Comunicació dels fets a l’EAP (Equip d’Assessorament i Orientació 
Pedagògica) i a la inspecció educativa, amb la permanent supervisió i 
seguiment dels casos detectats.

− Activació del protocol de violències amb l’USAV (unitat de suport a l’alumnat 
en situacions de violència)

− Contacte amb l’EFE (Equips Funcionals d’Expertesa per a l’atenció a la 
violència sexual i maltractament greu a la població infantil i juvenil en l’àmbit 
de la salut). 

− Coordinació amb la Fundació Juvanteny, projecte AIDA, d’atenció als 
infants i les seves famílies, en aquest tipus de situacions en risc de 
vulnerabilitat

− Planificació de tallers impartits per especialistes, per a famílies i 
monitoratge de menjador

− Continuar amb la prevenció de tot l’alumnat al centre amb el projecte 
sexAFIN, d’educació afectiva-sexual, i formacions continuades als docents. 

− Formació de la referent COCOBE (en Coeducació, Convivència i Benestar) 
en el Pla d’Escoles Lliures de Violències

− Coordinació amb els Serveis Socials
− Altres mesures internes de centre: delegats d’aula, extremar vigilància en 

espais de patis i menjador, comissió de benestar i consell de l’alumnat, etc. 



L’ED exposen que la seva voluntat és continuar treballant, i demanen un vot de 
confiança, per poder reparar el dany causat.   L’equip de mestres demana 
també un vot de confiança en ells i en l’ED, i exposen que des del passat 
consell fins a l’actualitat, les coses a l’escola han canviat. 

Tant els representants de les famílies com l’AFA exposen la gravetat de la 
situació i es reitera la demanda de dimissió per part de l’ED, com a màxims 
responsables de la situació.  Escoltant a l’equip de mestres que exposen la 
dificultat que representaria la dimissió de l’ED amb el curs començat (i veient 
que els principals afectats serien els nostres infants), tant representants de les 
famílies com l’AFA, cedim i es fa una concessió a l’ED perquè la dimissió es 
faci efectiva a final de curs (no acabant així el seu mandat que el tenen fins a 
final del 2025), i que aquest curs 23/24 es comprometin a treballar per 
aconseguir un nou equip de relleu.  A més a més, demanem i necessitem 
canviar d’interlocutors, per poder seguir treballant des de la confiança. 

EN CONCLUSIÓ:

La JUNTA de l’AFA explica que els motius que  han portat a convocar l’assemblea 
extraordinària, són: 

• Voluntat de continuar sent clares i transparents amb les famílies i considerem 
que era necessari INFORMAR dels fets i de les actuacions fetes des de l’AFA. 

• Rendir comptes a les famílies del perquè s’ha actuat des de la màxima 
discreció com a junta. 

• Informar què si es va informar a les representants de les comissions que 
conformen l’AFA, del què estava succeint, sempre amb la màxima cura i 
garantint l’anonimat NECESSARI de les famílies i infants afectats  

• Que s’ha treballat estretament amb les representants de la comissió de 
convivència, comissió que des dels seus espais de treball també han vetllat per 
l’activació dels protocols necessaris, i n’estan fent el seguiment corresponent. 

MOLT IMPORTANT: Es transmet un missatge de tranquil·litat perquè a dia d’avui 
SI que s’està actuant de forma responsable, sota la tutela i seguiment exhaustiu 
d’Inspecció. 

La Junta de l’AFA estem en contacte directe amb INSPECCIÓ, i ens consta que també 
ho estan des de la regidoria d’Educació de l’Ajuntament. 

FINALMENT: la junta de l’AFA també informa que:

• actualment les relacions amb l’ED estan parades (NO ESTEM FENT LES 
REUNIONS MENSUALS DE SEGUIMENT), 

• que des de l’AFA seguim treballant pel benestar dels nostres infants i les 
famílies, 

• que totes les comissions estan en marxa, però que hi ha temes que no estem 
abordant perquè les relacions amb l’ED estan trencades. 

• I que estem a l’espera de saber quina és la intenció de l’ED respecte el seu 
futur. 



2. PRECS I PREGUNTES: 

Es dona torna de paraula a les famílies assistents, a tall de resum es fan diverses 
aportacions agraint la gestió de la junta de l’AFA en relació al cas, es manifesta 
malestar amb l’actual equip directiu, i es plantegen dubtes i qüestions  que són: 

- Quin és el paper i la posició d’inspecció?

Tot i que no manifesta la seva opinió sobre la gestió del cas i es mostra 
prudent, la inspectora està molt al cas de la situació, molt present i implicada 
perquè es millori la gestió de l’escola, ha parlat amb tots els agents implicats, i 
està fent un control exhaustiu.  L’endemà de l’assemblea la presidenta de l’AFA 
informarà a la inspectora de com s’ha desenvolupat l’assemblea (persones 
assistents, neguits de les famílies etc.) 

- Quins passos i accions seguir a partir d’ara?

El dimarts 14 de novembre hi ha previst un consell escolar extraordinari, on 
reiterarà la petició de dimissió de l’actual equip directiu a final de curs, i que 
durant aquest curs es treballi per preparar el relleu d’una nou equip directiu. La 
opinió de les famílies és de descontent i malestar amb l’equip directiu, i volen 
fer pressió per tal que dimiteixin, però sempre des de la no violència. 

- Es manifesten neguits com  els darrers missatges de l’equip directiu rebuts a 
través de Diantia (per exemple el rebut 31/10 ). 

- Neguit per les ràtios menjador són elevades que dificulten la correcta 
supervisió dels infants.  

- Recull d’idees per dur a terme en cas que l’ED no dimiteixi: demanar 
assessorament a la Federació d’Associacions de Famílies d’Alumnes de 
Catalunya, escalar la situació a instàncies superiors a inspecció, entre altres.

3. ACORDS PRESOS EN ASSEMBLEA: 

1. Es recolliran firmes de les famílies per donar suport a la petició de dimissió de 
l’equip directiu per presentar al Consell Escolar del dia 14/11/23, (la recollida de 
signatures es farà des d’una plataforma virtual que gestionarà la comissió de 
comunicació)  

2. Es convocarà a una assemblea extraordinària per informar a les famílies del 
desenvolupament del Consell Escolar del dia 14/11/23. 

3. Es publicarà l’acta de l’assemblea per tal que les famílies que no han pogut 
assistir tinguin coneixement de la informació traspassada i dels acords presos. 



Vacarisses, 9 de novembre del 2023
Pren acta: Mariona Canongia, secretària de l’AFA 


